

of Syncrude and other interested parties as to what the oil sands policy of the Alberta government is going to be. In saying that, I do not criticize them; I think it is most appropriate that they should be undertaking a very full examination of the question of tar sands, the royalties that should be payable, the other requirements. As you know, they will be making their announcement some time in August of this year. However, I think that that at the moment is the principal obstacle to further development in the tar sands area.

Mr. Bawden: Mr. Chairman, he did not really answer the most important part of my question. He did say something about tax uncertainties.

Mr. Macdonald (Rosedale): I said royalty uncertainties. We think there are incentives in the Income Tax Act. I should not be telling Mr. Bawden about the drilling business, but talking to someone last night he said they are having trouble getting enough crews as there is so much exploration going on now in Northern Canada. I think the indication of all the demand for exporting services for exploration and so on is an indication that the present tax policies are not a disincentive.

Mr. Bawden: They are certainly uncertain.

Mr. Macdonald (Rosedale): They do not seem to be deterring people.

Mr. Bawden: Mr. Chairman, I would really like to know what part the Minister envisages Canadian investors to play in these years projected ahead and whether, as a result of some policy, we could consider that Canadians will at least increase to a degree as far as possible their ownership of these resources as we develop them.

Mr. Macdonald (Rosedale): I would expect that the Canadian participation in the oil industry as a whole has increased, of course, with the development of the Alberta industry, and I would hope it would increase again. I suppose the most significant action in this area has been the Pearson government's decision, which we have continued, of basically founding the high Arctic oil play on Panarctic which, as you know, is 45 per cent government controlled and about 95 per cent controlled by Canadians.

• 2150

Mr. Bawden: Mr. Chairman, we are still stuck with the fact that we have literally dozens and dozens and dozens of American investors coming to Calgary every week with whom Canadians cannot compete and I think this is a very critical thing and something that this Committee should discuss further in the future.

Mr. Macdonald (Rosedale): I do not know if Mr. Bawden is suggesting that we should cancel some of the outstanding permits and leases that we have, but if he is suggesting that then that is an interesting comment.

Mr. Bawden: There are lots of places to invest if you have the right incentive taxwise, as the Americans have proven to us.

The Chairman: Mr. Bawden, perhaps you can carry on your argument later on.

intéressés qui se demandent quelle sera la politique du gouvernement de l'Alberta en ce qui concerne les sables pétrolifères. Quoi qu'il en soit je ne les critique pas; qu'ils entreprennent un examen détaillé de cette forme d'extraction de pétrole, des redevances à verser aux actionnaires et le reste. Comme vous le savez, ils publieront un communiqué de presse au mois d'août de cette année. Toutefois, je crois qu'en ce moment c'est le principal obstacle à l'exploitation des sables bitumeux.

M. Bawden: Il n'a pas vraiment répondu à la partie la plus importante de ma question. Certes, il a été question des problèmes de l'impôt.

M. Macdonald (Rosedale): J'ai parlé des problèmes au sujet des redevances à verser. A notre avis, on peut tirer profit de la Loi sur l'impôt. Je ne devrais pas parler à M. Bawden de la question du forage mais en parlant à quelqu'un hier soir il a dit qu'on avait de la difficulté à trouver des ouvriers compétents car il y a beaucoup de protection en ce moment dans le Nord canadien. A mon avis la forte demande concernant l'exportation de la main-d'œuvre de prospection indique bien en ce moment que la Loi sur l'impôt est plutôt encourageante.

M. Bawden: Il y a certainement beaucoup d'incertitude là dedans.

M. Macdonald (Rosedale): Il ne semble pas qu'on rebute les gens.

M. Bawden: Monsieur le président, j'aimerais vraiment savoir quel rôle le ministre a l'intention de faire jouer aux investisseurs canadiens durant les années à venir et si à la suite d'une politique bien établie nous pourrions considérer que les Canadiens auront autant que possible la main-mise sur leurs propres ressources au fur et à mesure qu'elles se développent.

M. Macdonald (Rosedale): A mon avis, la participation du Canada à l'industrie pétrolière dans son ensemble a augmenté naturellement avec la mise en valeur de cette industrie en Alberta et j'espère que ce progrès continuera. Je suppose que dans ce domaine la décision du gouvernement Pearson a joué un rôle important et nous avons continué sa politique, à savoir essayer de développer les grandes ressources de pétrole de l'Arctique au moyen de Panarctic qui, comme vous le savez est entre les mains du

Gouvernement à 45 p. 100 et est une société canadienne à 95 p. 100.

M. Bawden: Monsieur le président, il y a toujours le fait que nous avons littéralement des douzaines et des douzaines d'investisseurs américains qui viennent à Calgary chaque semaine et avec qui les Canadiens ne peuvent pas faire concurrence et je crois que c'est là une situation critique et le genre de choses dont le comité devrait discuter dans l'avenir.

M. Macdonald (Rosedale): Je ne sais pas si M. Bawden propose que nous annulions certains des permis et des baux que nous avons avec ces gens mais si c'est ce qu'il prétend c'est intéressant.

M. Bawden: Il y a beaucoup d'endroits où on peut investir si on sait comment s'y prendre par rapport à l'impôt comme les Américains nous l'ont prouvé.

Le président: Monsieur Bawden, peut-être ne pourriez-vous pas discuter de cela un peu plus tard.